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Koaliční vláda se soustředí na reformu vysokých škol

4.10.2010, 21:05, pořad: Stalo se dnes

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Na reformu vysokých škol se soustředí koaliční vláda. Zdůraznil to dnes při návštěvě Západočeské univerzity v Plzni
premiér Nečas. Kvalita vzdělání totiž podle něj nebyla v minulosti prioritou státu. Důraz kladly bývalé kabinety na obory,
které ve světě sice byly žádané, ale založené pouze na nižším nebo středním stupni vzdělání. Jak ale dosáhnout zlepšení
v době, kdy musí univerzity šetřit? Otázka pro rektora Univerzity Karlovy Václava Hampla, dobrý večer.

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Dobrý večer.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane profesore, dá se podle vás pomýšlet na zásadní reformu vysokého školství, o které mluví premiér Nečas, v době,
kdy vláda jedním dechem dodává, že univerzity budou muset ušetřit možná až 2 miliardy korun příští rok?

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Tak pomýšlet se dá na leccos, ale myslím si, že celkem panuje velká shoda v tom, že významnější reformy v situaci
významnějších škrtů jsou velmi problematická záležitost, když to řeknu mírně.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Obejde se to, tady už je to teoretická otázka, ale bez rušení některých vysokých škol, protože jak premiér Nečas, tak
tedy především ministr školství Dobeš naznačují, že vysokých škol je zbytečně moc, že to stojí hodně peněz a snižuje
to údajně tedy kvalitu vzdělávání?

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Tak to je těžko říct, že jo. Samozřejmě že pouhé snížení počtu vysokých škol rychlé úspory nepřinese, protože ty studenti
samozřejmě se zánikem školy nezaniknou, je potřeba, aby dostudovali, někde musí dostudovat. A to pochopitelně stojí
peníze. Já si myslím, že ta cesta skutečně jde tím směrem hlubší diversifikace škol, financování škol podle kvality a to,
myslím, postupně přinese takové změny, které, které tuto situaci pomůžou řešit. To, jestli ve výsledku to nakonec může
vést i třeba k zániku nějakých škol, to si myslím, že je z mého pohledu v tuto chvíli dosti, dosti předčasná úvaha. Nehledě
na to, že tím, těmi změnami financování by byly regulovány takto pouze veřejné vysoké školy, ale i otázky kvality se
samozřejmě týkají i soukromých vysokých škol, které na veřejném financování tak závislé nejsou.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Znamená to z těch slov, která jste právě přednesl, že návrh ministra školství, že vysoké školy by měly dostávat 80
procent zhruba na studenty, na počet studentů, ale 20 by se měl odvíjet právě od kvality, kterou odvádějí, že s tím byste
souhlasil?

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy



Compiled 28.6.2014 22:48:49 by Document Globe ®   2

--------------------
S tím bych v principu souhlasil. On tenhle proces už vlastně byl nastartován, byl připraven za bývalého vedení
ministerstva školství a v tuto, v tuto dobu už vlastně částečně to financování, ale v menší míře se od těch parametrů
kvality odvíjí a pan ministr mluví jaksi o prohloubení a možná zdokonalení tohoto principu a to rozhodně má moji podporu.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
S tím by asi souviselo, že by vysoké školy neměly obstarávat jaksi všechny stupně vzdělávání, ale že by měly být
rozdělené na různé a to podle toho, jakou kvalitu nebo do jaké míry poskytují vzdělání a na vrcholu podle ministra
Dobeše by měla být jakási centra, univerzitní centra excelence, ať tomu budeme říkat jakkoli, toto má vaši podporu?

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Tak to je víceméně jinými slovy to, o čem jsem mluvil. Ta jistá diversifikace vysokých škol, centra excelence zní dobře,
trochu záleží na tom, co přesně by se tím myslelo. Já si myslím, že takové ty výzkumné univerzity, jak se tomu dneska,
dneska často říkává, tak vlastně z definice by měla být jakýmisi, jakýmisi centry excelence. Takže jistě ano.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Podle premiéra Nečase i ministra Dobeše se vysoké školy neobejdou bez větší provázanosti na průmyslovou sféru.
Myslíte si, že je toto zásadní, na co by se měli nebo jedna ze zásadních věcí, na kterou by se měli soustředit na
provázanost s podniky?

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Tak to je, to je téma, které se opakovaně probírá nejenom u nás, ale řekněme všude v Evropě. Chápe se to tak, že
třeba americké univerzity v tomto už jsou o něco pokročilejší. Já si myslím, že to je rozhodně důležité téma. Já za
svou osobu bych ho možná neviděl jako tu největší bolest všech vysokých škol. I když tady samozřejmě jsou rozdíly u
technických škol to bude jinak, třeba u lékařských fakult, které jsou u nás, tak zase si myslím, že tato věc už je velmi
slušně pokročilém a takovém příkladném stavu, skoro bych řekl, i když i tam samozřejmě jsou některé věci k řešení,
jako třeba univerzitní nemocnice. A u některých humanitních oborů zase není úplně jednoduché si toto v nějaké větší
míře představit. Takže na to je třeba samozřejmě taky brát jistý zřetel.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Říká rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl. Já vám děkuji za váš čas, na shledanou.

Václav HAMPL, rektora Univerzity Karlovy
--------------------
Na shledanou.


